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هفته دولت و هفته تعاون به عنوان 
دو مناسبت مهم شهریورماه در 

اولویت برنامه های بانک قرار دارد

داشت  تعاون اعلام  توسعه  عامل بانک  مدیر 
هفته دولت و هفته تعاون به عنوان دو مناسبت 
مهم شهریورماه در اولویت برنامه های بانک قرار 

دارد.
محمد شیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه 
تعاون طی جلسه ای با حضور هیات عامل و مدیران 
استقرار دولت  با  اظهار داشت: همزمان  ستادی 
چهاردهم، آقای دکتر میدری به عنوان وزیر تعاون، 
وزارتخانه  راهبری  جایگاه  اجتماعی در  و رفاه  کار 
قرار گرفته اند، اولین جلسه شورای معاونین برگزار 
شد، وزیر محترم تسلط و اشراف کامل به مسائل 
اجتماعی و اقتصادی وزارتخانه دارند و چند سرفصل 
بازنشستگان ،صندوق ها،  امورات  از جمله  مهم 

اقتصاد و اشتغال را در اولویت قرار داده اند.
وی افزود: همه ارکان وزارتخانه و دستگاه های 
تا  دارند  عهده  بر  را  تکلیف  و  وظیفه  این  تابعه 
از  حمایت  و  اقدامات  ،تبیین  سازی  شفاف  در 
راهبردها و سیاست های وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی اهتمام لازم را داشته باشند تا تدابیر و 
برنامه های مهم دولت و وزیر محترم برای ارتقای 

سطح رفاه مردم به نحو مناسبی اجرایی شود.
مطابق  کرد:  نشان  خاطر  بانکی  مقام  این 
رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  تاکیدات  و  رهنمودها 
اجتماعی، نقش واحدهای روابط عمومی دستگاه ها 
در تبیین و اطلاع رسانی و شفافیت حائز اهمیت 
است و اقدامات روابط عمومی جایگاهی مهم در 
پیشبرد برنامه های اجتماعی و اقتصادی وزارتخانه 

دارد.
شیخ حسینی تاکید کرد: هفته دولت و متعاقب 
آن هفته تعاون به عنوان دو مناسبت مهم شهریور 
این  دارد،  قرار  بانک  های  برنامه  اولویت  در  ماه 
خدمات  و  عملکرد  تبیین  برای  فرصتی  مناسبت 
آوردها،  دست   ، اقدامات  معرفی  و  بانک  ارزنده 

محصولات و طرحهای بانک می باشد.
کرد:  تعاون تصریح  توسعه  عامل بانک  مدیر 
شهریور ماه مقطع زمانی مهم سال برای عملکرد 
بانک است، این بانک گزارش مناسبی در مجمع 
سالیانه ارائه داد و بانک در پی تداوم روند بهینه 
ارتقای شاخص ها در سال جاری است.  و  رشد 
پرداخت  در  ابتدایی  ماهه  پنج  بانک طی  اهداف 
تسهیلات و بخش مصارف تا حد بالایی محقق شده 
بود و در بخش منابع نیاز به تلاش بود که طی 
مدت اخیر با تلاش مدیران و همکاران در صف و 
ستاد شاهد هستیم که به لحاظ تجهیز نیز عملکرد 

در مسیر رشد و بهبود قرار گرفته است.

توسط موسسه اعتباری ملل صورت 
می پذیرد

پرداخت ۳ میلیارد ریال تسهیلات 
خرید کالا و خدمات به خانواده ها

 موسسه اعتباری ملل، به منظور پاسخگویی به 
نیاز مشتریان، مبلغ ۳ میلیارد ریال تسهیلات، به 

متقاضیان پرداخت می نماید.
 به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: 
این موسسه به منظور حمایت از کالای ایرانی و 
رفع نیازهای خانوارها،در قالب طرح الماس ملل، 

مبلغ ۳ میلیارد ریال تسهیلات پرداخت می نماید.
این  از  بهره مندی  برای  محترم   مشتریان 
افتتاح حساب  به  بایست نسبت  تسهیلات، می 
اعتباری  موسسه  شعب  از  یکی  در  مدت  کوتاه 
ملل اقدام نمایند. این گزارش می افزاید: تسهیلات 
فوق بر اساس میانگین حساب از سه ماهه تا یک 
سال و تا ۴۰۰ درصد میانگین و تا سقف ۳ میلیارد 
تسهیلات  بازپرداخت  می شود.  پرداخت  ریال 
بازپرداخت  توان  با  متناسب  و  حداکثر ۶۰ ماه 
برای  گرامی  متقاضیان  می باشد.  مشتریان 
به  ملل  الماس  طرح  از  بیشتر  اطلاعات  کسب 
شعب  یا  نشانی www.melalbank.ir  و 

سراسر کشور مراجعه نمایند.

تلاش برای توسعه خرده فروشی در 
بیمه های زندگی

معاون فنی بیمه های اشخاص بیمه سینا با اشاره 
در  نمایندگان  ظرفیت  و  توانمندی  شناسایی  به 
بخش بیمه های زندگی از طریق جشنواره گفت: 
توانمند سازی شبکه برای توسعه خرده فروشی در 

دستور کار قرار گرفته است.
مرجانه  سینا؛  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 
بیمه های  فروش  جشنواره  تشریح  در  صابری 
بیمه های زندگی بیان داشت: با توجه به اهمیت 
همچنین  و  خانواده  آینده  برای  زندگی  بیمه های 
رشته  این  به  توجه  بر  محترم  مدیرعامل  تاکید 
بیمه ای، برنامه ریزی و هدف گذاری برای برگزاری 
این جشنواره با استفاده از ظرفیت شبکه فروش 
بیمه  اشخاص  بیمه های  فنی  معاون  انجام شد. 
که  جشنواره  این  برگزاری  از  هدف  افزود:  سینا 
از 1۰تیر تا ۳1 مردادماه برگزار شد، توسعه خرده 
فروشی، شناسایی توانمندی و ظرفیت نمایندگان 
رقابت  ایجاد حس  و  زندگی  بیمه های  بخش  در 
سالم در میان شبکه فروش بود که خوشبختانه 
بخشی از این اهداف محقق شد. وی با بیان اینکه 
در حال حاضر توجه به بیمه های زندگی می تواند 
موثر  و  مفید  جدید  نسل  و  فرزندان  آینده  برای 
محصولات  تنوع  به  توجه  با  داد:  ادامه  باشد، 
بیمه ای در بخش زندگی، نمایندگان با شناسایی 
نیاز مشتری می توانند محصول متناسب را ارائه 
و بازار خوبی ایجاد کنند. صابری تصریح کرد: در 
فرصت جشنواره ضمن برگزاری آموزشهای حضوری 
و آنلاین، نمایندگان بیشتری به عرصه فروش وارد 
شدند و تجربه جدیدی را آغاز کردند که امیدوارم 

این مسیر تداوم داشته باشد.
وی ضمن قدردانی از شبکه فروش بابت مشارکت 
پرشور در جشنواره در خصوص برنامه های آتی در 
بخش بیمه های زندگی اظهار داشت: توانمندسازی 
نمایندگان در مناطق دارای ظرفیت بالای فروش، 
عملیاتی کردن سازمان فروش در استانهای فعال 
و دارای ظرفیت و همچنین برگزاری جشنواره های 
منطقه ای به فراخور مناسبت های خاص با اولویت 
نمایندگان تخصصی عمر از جمله برنامه هایی است 

که به تدریج، تدوین و اجرا خواهد شد.
صابری ابراز امیدواری کرد، با تلاش و همگرایی 
شبکه فروش و توسعه خرده فروشی در بیمه های 
تقویت  و  پرتفوی  بهتر  توازن  شاهد  زندگی 

سرمایه گذاری در بیمه سینا باشیم.

پرداخت بالغ بر ۹00 میلیارد تومان 
تسهیلات در هفته دولت

 پایان صف انتظار در صندوق 
قرض الحسنه شاهد

دولت  هفته  در  الحسنه شاهد  قرض  صندوق 
1۴۰۳ توانست با پرداخت بالغ بر ۹۰۰۰ میلیارد ریال 
تسهیلات، ضمن پایان دادن صف انتظار دریافت 
تسهیلات موجبات رضایت مندی جامعه هدف خود 

را فراهم آورد.
و  تغییر  از  پس  عمومی،  روابط  گزارش  به 
تحولات صورت گرفته در دولت و همزمان با هفته 
گرامیداشت دولت، صندوق قرض الحسنه شاهد 
به عنوان یکی از نهادهای وابسته به بنیاد شهید 
اوحدی  مهندس  حمایت های  با  ایثارگران  امور  و 
معاون محترم رییس جمهور و ریاست عالی بنیاد 
توانست ضمن پرداخت بالغ بر ۹۰۰۰ میلیارد ریال 
از  خود  به 11۶1۸ عضو  الحسنه  قرض  تسهیلات 
پایان  با  ایثارگر،  و  معزز شاهد  و  معظم  جامعه 
دادن صف انتظار دریافت تسهیلات متقاضیان در 
ماه های گذشته، موجب رضایت مندی حداکثری 
اعضاء را فراهم آورد. صندوق قرض الحسنه شاهد 
به عنوان مجموعه ای خدمتگزار با توجه به اهمیت 
به  عمل  همچنین  و  الحسنه  قرض  الهی  سنت 
رسالت خود در خدمتگزاری به خانواده های معظم 
و معزز شهداء و ایثارگران همواره در تلاش برای 
بهبود کیفیت خدمات و جلب رضایت حداکثری 

جامعه هدف است.

الکترونیک  کالابرگ  زمینه  در  هنوز  جدید  »دولت 
تصمیم نگرفته و احتمالا در جلسه پیش روی وزارت 
اقتصاد مساله نحوه اجرای کالابرگ مشخص می شود«؛ 
این آخرین اظهار نظری است که علیرضا عسگریان 
الکترونیک  کالابرگ  موضوع  درباره  کار  وزیر  معاون 
رئیسی  دولت  از  فعلا  که  فردی  است؛  کرده  مطرح 
اظهارات  و  دارد  حضور  رفاه  وزیر  معاون  جایگاه  در 
او می تواند نشانه ای باشد از اینکه تداوم اجرای طرح 
کالابرگ محتمل است و احتمالا تنها در نحوه اجرای آن 

تغییراتی رخ دهد.
2 نشانه مهم درباره اجرای طرح کالابرگ در دولت 

پزشکیان
اگرچه عسگریان از برگزاری جلسه برای تعیین نحوه 
این موضوع  و  الکترونیک گفته  کالابرگ  اجرای طرح 
می تواند »تغییر نحوه اجرای طرح کالابرگ« را به عنوان 
یکی از گزینه های مد نظر وزارت رفاه دولت پزشکیان 
دولت  مهم،  نشانه  دو  اساس  بر  اما  کند  محتمل 

پزشکیان نیز این اجرای این طرح را ادامه خواهد داد.
به گزارش اقتصادنیوز، نشانه نخست، تکلیفی است 
که در قانون بودجه سال 1۴۰۳ به صراحت بیان شده 
و دولت مکلف به انجام آن است. در جزء 2 بند الف 
تبصره ۸ قانون بودجه 1۴۰۳، به »کالابرگ الکترونیک« 
اشاره و درباره منابع اجرای این طرح به جزء 1 بند الف 
همین تبصره استناد شده است؛ منابعی که یکی از آنها 
حاصل از فروش نفت و فرآورده های نفتی )صادرات 
اجرای طرح  بر  علاوه  باید  و  است  داخلی(  فروش  و 
کالابرگ، برای مواردی همچون »پرداخت یارانه دارو، 
شیر خشک و ملزومات مصرفی پزشکی، یارانه نقدی، 
کمیته  پوشش  تحت  خانوارهای  به  کمک  معیشتی، 
امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی کشور، یارانه نان 

و ...« هزینه شود.
نشانه دوم را می توان در برنامه های احمد میدری 
یافت؛ وزیر رفاه که خود تجربه سال ها فعالیت در این 
وزارتخانه را دارد و حالا در جایگاه وزیر به مسیری می رود 
که نقشه راه آن را در یک مورد، برنامه هفتم توسعه 
ترسیم کرده است. بر اساس آنچه در برنامه های میدری 
پیش از رای اعتماد مجلس به او برای تصودی وزارت 
رفاه آمده، یکی از راهکارهای او برای رفع چالش هایی 
آسیب های  انواع  فراگیری  فقر،  بالای  »نرخ  همچون 
اجتماعی و توزیع ناعادلانه درآمد و امکانات«، »طراحی 
مبتنی  بر  چندلایه  اجتماعی  تأمین  نظام  استقرار  و 
آزمون وسع با هدف کاهش فقر مطلق و بهبود توزیع 
درآمد« از یک سو و »ارائه اقلام ضروری در قالب بسته 
معیشتی پایه به خانوارهای کم درآمد به صورت کالا برگ 
الکترونیکی مازاد بر یارانه های قانونی« از سوی دیگر 
بوده است؛ مواردی که از میدری با استخراج آنها از 
برنامه هفتم توسعه، به عنوان برنامه خود برای وزارت 

رفاه ارائه کرده بود.
ماجرای آغاز یک طرح پرحاشیه

از  الکترونیک  کالابرگ  طرح  ماجرای  کلی  طور  به 
زمستان 1۴۰۰ کلید خورد؛ از زمانی که دولت ابراهیم 
بررسی  در جریان  را  ترجیحی  ارز  رئیسی ساز حذف 
البته  و  کرد  کوک  جدی  طور  به   1۴۰1 بودجه  لایحه 
مجلس با حذف »یکباره« ارز ۴2۰۰ تومانی برای واردات 
کالاهای اساسی، دارو و نان مخالفت کرد؛ موضوعی که 
به جدال مجلس و دولت وقت منجر شد و در نهایت 
حذف ارز ترجیحی با رای نمایندگان مجلس در قانون 
بودجه 1۴۰1 مشروط شد. شرط مهم بهارستان نشینان 

ارائه »طرح کالابرگ« در کنار یارانه نقدی بود.
کمی بعد در میانه اسفندماه 1۴۰۰، مجلسی ها دست 
به کار شدند و تصمیم گرفتند با یک مصوبه، دولت را 
در صورتی مجاز به حذف ارز ترجیحی کنند که »مکلف 

به اجرای طرح کالابرگ« شود.
به عبارتی نمایندگان مجلس در جلسه علنی یکشنبه 
15 اسفندماه 1۴۰۰ در بررسی لایحه بودجه 1۴۰1 ، بند 
الحاقی 1  تبصره 1 را با پیشنهاد الیاس نادران به این 
شرح مصوب کردند که »به دولت اجازه داده می شود 
در سال 1۴۰1 تا معادل سقف »جدول مصارف قانون 

تأمین  طریق  از  را   »)1۴ )تبصره  ها  یارانه  هدفمندی 
»منابع مابه التفاوت ارز ترجیحی برای واردات کالاهای 
اختصاص  دارو، تجهیزات مصرفی پزشکی«  اساسی، 
دهد. در این مصوبه تاکید شده بود که »چنانچه دولت 
قصد دارد کالایی را از سبد ارز ترجیحی حذف کند، باید 
قبلا ترتیبات قانونی جبران زیان رفاه مصرف کننده برای 
کالاهای اساسی را از طریق کالا برگ الکترونیکی و در 
امور پزشکی از طریق بیمه ها و یا از طرق جایگزین 
مطمئن به انجام رسانده باشد، به طوری که افراد بتوانند 
این کالاها و خدمات را به نرخ پایان شهریور 1۴۰۰ و در 

سقف سهمیه تعیین شده تهیه کنند.«
به گزارش اقتصادنیوز، دولت ارز ترجیحی را حذف 
دلیل  نبود؛  کالابرگ  ارائه  از  کرد، در حالی که خبری 
بودجه،  قانون  دقیق  تمکین  عدم  این  برای  دولتی ها 
ادامه  در  بود.  لازم«  زیرساخت های  نبودن  »فراهم 
به  دست  مشمولان،  به  کالابرگ  اعطای  به جای  اما، 
تغییر مبلغ یارانه نقدی زد و تصمیم بر آن شد تا یارانه 
معیشتی ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی جای یارانه نقدی ۴5 
هزار و پانصد تومانی را گرفته و با نرخ جدید  به دست 

سرپرستان خانوار برسد.
برای  بودجه  قانون  دقیق  اجرای  عدم  دولت  البته 
اجرای طرح کالابرگ را تا خرداد سال 1۴۰2 ادامه دارد 
و در نهایت، یک سال پس از تغییر نرخ یارانه نقدی 
برخی  به  الکترونیک  کالابرگ  اختصاص  معیشتی، 
دهک ها کلید خورد؛ اقدامی که علاوه بر تاخیر زمانی در 

اجرا، نحوه اجرای آن نیز با انتقادات جدی روبرو شد.
جزئیات طرح کالابرگ الکترونیک

 1۴۰2 ماه  خرداد  که  گفت  می توان  ترتیب  این  به 
سرآغاز رسمی اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی بود و این 
موضوع وارد چرخه کاری قوه مجریه در زمان تصدی 

ابراهیم رئیسی شد.
 11 می توانستند  مشمولان  طرح،  این  اساس  بر 
ایرانی، حبوبات، شیر  برنج  قلم کالای اساسی شامل 
تخم مرغ،  مرغ،  کم چرب،   ماست   پنیر،  کم چرب، 
روغن مایع، ماکارونی و قند و شکر را خریداری کنند. 
مشمولان این طرح در صورتی که به میزان 2۰۰ هزار 
هزار  تشویقی 12۰  یارانه  می کردند،  خریداری  تومان 
تومانی در کارت آنها شارژ می شد. بدین ترتیب، قرار 

بر این شد که دهک های اول تا سوم درآمدی که ۴۰۰ 
هزار تومان یارانه نقدی هر ماه به دست شان می رسد، 
52۰ هزار تومان و دهک های چهارم تا هفتم درآمدی که 
۳۰۰ هزار تومان به حساب شان واریز می شود، ۴2۰ هزار 

تومان دریافت کنند.
ناگفته نماند کالابرگ در حالی به طرح های معیشتی 
دولت اضافه شد که همراه با نگرانی هایی بود. یکی از 
نگرانی های اصلی این بود که مبادا واریز یارانه نقدی 
قطع شود. اما دولت به مردم این اطمینان خاطر را داد 
که یارانه را هر ماه دریافت کنند. ضمن اینکه استفاده 
از کالابرگ را اختیاری اعلام کرد و آن را به عنوان یارانه 

اضافه تر دانست.
کالابرگی که فجرانه شد

و در  نمی شود  به همین جا ختم  کالابرگ  ماجرای 
ادامه یک قید »فجرانه« نیز به آن اضافه شد. علت 
نامگذاری آن به فجرانه هم شروع آن با دهه فجر بود 
و قرار بر این شد تا از 17 بهمن ماه تا 1۸ اردیبهشت 

ادامه پیدا کند.
 2۰۰ شرط  که  بود  این  نیز  فجرانه  کالابرگ  تفاوت 
هزار تومانی خرید از یارانه حذف شد و اعتبار تشویقی 
از 12۰ هزار تومان به 22۰ هزار تومان افزایش یافت. 
تامین حداقل  برای  قلمی  یک سبد 11  نیز  این طرح 
برای  لازم  ویتامین های  و  ریزمغذی  پروتئین،  کالری، 
با قیمت های مبنای سال 1۴۰1 را شامل می شد.  فرد 
قیمت  مابه التفاوت  که  بود  آمده  نیز  آن  توضیح  در 
سبد مبنا سال 1۴۰1 با قیمت روز )1۴۰2( از محل یارانه 
جدید دولت تامین خواهد شد. البته در همان ابتدای 
اردیبهشت ماه مشخص شد ادامه این طرح با اما و اگر 
همراه است، چرا که صولت مرتضوی، وزیر کار وقت 
در نهم اردیبهشت ماه اعلام کرد که »برای پرداخت 
یارانه تشویقی 22۰ هزار تومانی کالابرگ الکترونیکی در 
حال بررسی هستیم و به زودی نتیجه اعلام می شود.« 
هرچند دولت سیزدهم به پایان خط رسید و خبری از 

کالابرگ فجرانه نشد.
2 ایراد بزرگ در طرح کالابرگ

نگاه  الکترونیک  کالابرگ  به  نقادانه  عینک  با  اگر 
کنیم؛ شاید بتوان دو موضوع »اجباری بودن اقلام و 
محدودیت انتخاب کالا« و »پرداخت مابه التفاوت« را 

دو ایراد بزرگ این طرح دانست. به گزارش اقتصادنیوز، 
در واقع، هرچند مشمولان دست شان در خرید کالا 
بسته نیست و برای مثال می توانند مرغ را جایگزین 
به همان سبد  آنها محدود  اما تصمیم  کنند  گوشت 

کالای 11 قلمی می شود.
ایراد دوم این است که اگر یک خانواده سه نفره را 
در نظر بگیریم که ۶۶۰ هزار تومان کالابرگ دریافت 
می کنند، باید بیش از دو میلیون تومان صرف خرید 
کالا کنند که ۶۶۰ هزار تومان آن توسط دولت پرداخت 
می شود. نکته قابل تامل در اینجا این است که فردی 
که قادر به پرداخت بیش از دو یا سه میلیون تومان 
برای خرید کالاست، از پس پرداخت ۶۰۰ هزار تومان 
هم برمی آید و همین موضوع استفاده از کالابرگ را برای 

عده ای فاقد توجیه اقتصادی می کند.
کالابرگ جدید می آید؟

به گزارش اقتصادنیوز، با این همه، دولت چهاردهم 
چه بخواهد و چه نخواهد بر اساس قانون بودجه، باید با 
منابع حاصل از اجرای قانون هدفمندی یارانه ها )مصرح 
در تبصره ۸ قانون بودجه 1۴۰۳( به میزان ۳15 همت، 
طرح کالابرگ الکترونیک را برای 1۹ میلیون خانوار ایرانی 
اجرا کند. هرچند، آنچنان که گفته شد احتمالا تغییراتی 

در نحوه اجرای آن ایجاد خواهد شد.
دولت سیزدهم تاکید زیادی بر استقبال مردم از این 
این  کار  وزیر  مرتضوی-  و حتی صولت  داشت  طرح 
امسال  ماه  فروردین  اظهاراتی در 2۹  دولت هم طی 
گفته بود: »اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی با استقبال 
بیش از ۹۰ درصد همراه شد.«. حالا عسگریان، معاون 
وزیر کار نیز در تازه ترین سخنان خود گفته که »در 
میلیون  الکترونیکی 151  کالابرگ  اجرای  قبلی  مرحله 
بسته غذایی بدون صف از طریق 211 هزار فروشگاه در 

سراسر کشور بین مردم توزیع شد.«
باید منتظر ماند و دید آیا دولت پزشکیان چگونه 
و با چه مکانیزمی اجرای طرح کالابرگ الکترونیک 
ایجاد می  مبلغ  در  تغییراتی  آیا  ادامه می دهد؛  را 
را  یا زمان پرداخت  آنکه گروه های مشمول  یا  کند 
دستخوش تغییر قرار می دهد؟ حتی تغییر در سبد 
کالای مشمول کالابرگ نیز می تواند یکی از گزینه های 

احتمالی باشد.

یک مقام روسی گفته است که یکی از موضوعات مهمی که بانک 
توسعه بریکس باید حل کند، ایجاد یک سامانه پرداخت مستقل 

است.
به گزارش مهر، ایوان چبسکوف، معاون وزارت دارایی روسیه، 
طی سخنرانی در جمع اعضای هیأت مدیره بانک توسعه بریکس 
در آفریقای جنوبی گفت: این بانک که توسط بریکس ایجاد شده با 
موضوع ایجاد یک سامانه پرداخت و تسویه مستقل رو به رو است 
تا امکان جلوگیری از اثرگذاری کشورهای ثالث بر فعالیت های مالی 
اعضا فراهم شود. وی گفت: ما درباره فعالیت های بانک توسعه 
بریکس طی سال های گذشته صحبت کردیم و از جمله موضوعات 
برای  زیرساخت  ایجاد  گوها  و  گفت  این  قالب  در  بحث  مورد 
کشورهای عضو بریکس بوده است.چبسکوف افزود: ما همچنین 
درباره چالش های پیش روی خود و اینکه این چالش ها نسبت به 

سال های گذشته جدی تر شده اند به گفتگو نشستیم. در شرایط 
کنونی با تنش های ژئوپلتیکی روبرو هستیم که قبلاً وجود نداشتند. 
این مقام روس ادامه داد: در چنین شرایطی ما باید زیرساختی را 
برای اعضای بریکس ایجاد کنیم که هم نسبت به اقدامات کشورهای 
ثالث مستقل باشد و هم در عین حال برای ما ایجاد منفعت کند. 
یکی از موضوعات مهمی که بانک توسعه بریکس باید حل کند، 
ایجاد تغییر اساسی در کل نظام مالی و پولی بین المللی است. وی 
گفت: ما با چالش های جهانی مواجه هستیم و برای حل آنها باید 
رویکردی تحولی و تکاملی تدریجی را در پیش بگیریم. همه می دانند 
که در نظام مالی کنونی جهان منافع ما به طور کامل تأمین نمی شود 
و می توانیم با صدای بلند بگوییم که مورد تبعیض قرار گرفته ایم. ما 
کار مهمی داریم و در حال گفتگو درباره ایجاد یک ساختار پرداخت 

و تسویه مستقل در قالب بریکس هستیم.

استراتژی دولت پزشکیان برای اجرای طرح کالابرگ الکترونیک

کالابرگ جدید در راه است؟
مسعود پزشکیان در حالی به تازگی سکان امور دولت را به دست گرفته که بر اساس قانون بودجه سال جاری، مکلف است با منابع حاصل از اجرای هدفمندی 
یارانه ها به میزان ۳15 همت، طرح کالابرگ الکترونیک را برای 1۹ میلیون خانوار ایرانی اجرا کند. تازه ترین سخنان معاون وزیر کار نیز مهر تاییدی است بر 
ادامه این طرح در دولت چهاردهم اما احتمالا با شکل و شمایل جدید. علیرضا عسگریان وعده داده که در مورد نحوه اجرای کالابرگ الکترونیکی هفته آینده 

تصمیم گیری می شود.

بریکس  باید سامانه پرداخت مستقل ایجاد کند روسیه:

اگر با عینک 
نقادانه به 
کالابرگ 

الکترونیک 
نگاه کنیم؛ 

شاید بتوان 
دو موضوع 

»اجباری 
بودن اقلام 

و محدودیت 
انتخاب کالا« 
و »پرداخت 

مابه التفاوت« 
را دو ایراد 

بزرگ این طرح 
دانست

بحران قطعی برق و خاموشی ها، دیگر به جزء جدایی ناپذیر زندگی ساکنان ایران 
تبدیل شده است. گرچه بخش مهمی از این بحران مربوط به تولید و عرضه است، اما 
عباس علی آبادی، وزیر نیرو دولت چهاردهم، در اولین مصاحبه رسمی خود در این 

سمت، از مردم خواست برای کاهش مصرف برق از پنکه استفاده کنند.
عباس علی آبادی که تا همین دو هفته پیش به  عنوان وزیر صمت دولت سیزدهم 
اصلی ترین حامی واردات و تولید خودروهای برقی شناخته می شد، حالا در دولت 
چهاردهم و در قامت وزیر نیرو، مردم را حتی از استفاده کولر آبی و گازی هم منع 
می کند تا نشان دهد او هم به سیاق وزرای قبلی نیرو قصد دارد بحران خاموشی را 
در سمت تقاضا و مصرف ببیند و نه در سمت تولید و عرضه. علی آبادی در یک 
گفت وگوی تلویزیونی اعلام کرد برای کاهش مصرف برق، به جای استفاده از وسایل 

سرمایشی پرمصرف می توان از پنکه استفاده کرد. 
به گزارش تجارت نیوز، او در واکنش به این صحبت که پنکه دیگر منسوخ شده 
است اظهار کرد در بسیاری از کشورها همچون ژاپن همچنان از این سیستم استفاده 
می شود. حال اینکه آیا ژاپنی ها واقعاً از پنکه استفاده می کنند و اصلاً چرا چنین کاری 
انجام می دهند نیاز به بررسی دیگری دارد. اما نکته روشن این است که قطعاً این 
کشور پیشرفته صرفاً به دلیل تغییر وسایل سرمایشی بحران انرژی را خنثی نکرده 
است. طبیعتاً مدیریت مسئولان نیز به رفاه شهروندان ژاپنی دامن زده است. از سوی 
دیگر ممکن است اصلاً ژاپنی ها هیچ وسایلی برای سرمایش استفاده نکنند، آیا مردم 
شهرهای گرمسیر ایران که در روزهایی دمای ۶۰ درجه را هم تجربه کرده اند باید خود 
را در گرما ذوب کنند؟ چه بسا با توجه به مدیریت وزارت نیرو طی سال های اخیر و 

قطع برق سراسری در گرم ترین ساعات فصل مردم شهرهای مختلف این نوع ذوب  
شدن را حس کرده اند. در واقع در بیشتر ساعات پیک مردم برقی ندارند که حتی با 
پنکه خود را خنک نگه دارند.  همچنین این سوال پیش می آید که آیا وزیر جدید نیرو 
حاضر است برای شروع این فرهنگ، استفاده از پنکه را از خانه و دفتر کار خود آغاز 
کند؟ شاید اگر علی آبادی تنها یک روز از زیر باد کولر گازی خارج شود و استفاده از 
پنکه را در دمای بالای ۴۰ درجه تجربه کند، دیگر به مردم چنین پیشنهادهایی ندهد. 

ناتوانی از تامین برق خودروهای برقی
پس از اظهارات اخیر علی آبادی می توان به چرخش 1۸۰ درجه ای دیدگاه او طی 
تنها دو هفته پی برد. او که تا همین دو هفته پیش وزیر صمت جمهوری اسلامی 
ایران شناخته می شد، بارها درباره واردات خودروهای برقی سخن به میان آورد و در 
آخرین وعده خود، واردات 1۴ هزار خودرو برقی را روی دوش دولت گذاشت.  با توجه 
به سابقه  حدود یک دهه ای علی آبادی در مپنا، احتمالاً او بهتر از هر شخصی راجع 
به انرژی بری و برق مورد نیاز خودروهای برقی آگاهی دارد؛ اما مشخص نیست چرا 
طی حدود دو سال حضورش در وزارت صمت همواره این موضوع را نادیده گرفت 
و بر تولید و واردات این گروه خودروها که هنوز زیزساختی ندارند تاکید کرد. حال 
همان شخص در سمتی دیگر بحران را به حدی می بیند که مردم را از استفاده حتی 
کولر آبی منع می کند. چه بسا با ادامه این روند و شانه خالی  کردن دولت ها از زیر بار 
پذیرش مدیریت تولید و عرضه برق، رفته رفته مردم را به استفاده از بادبزن دستی 
دعوت کنند.  از جمله اینکه ممکن است او در سمت جدید خود کل توانش را بر 

تامین برق خودروهایی بگذارد که دو سال سعی در گسترش آنها در کشور داشت.

راهکار ناکارای مدیریت مصرف
راهکارهای مدیریت مصرف همواره در کانون توجه مسئولان بوده است. در دولت 
سیزدهم همواره بر راهکار مدیریت مصرف به عنوان تنها راهکار ناترازی برق تاکید 
شد. طوری  که وزارت نیرو با راه اندازی پویش »با انرژی«، قصد داشت مردم را به 
کاهش مصرف برق تشویق و ترغیب کند. مشترکان کم مصرف برق مشمول دریافت 
جوایزی چون اینترنت رایگان یا شرکت در قرعه کشی خودرو می شدند تا دیگران نیز 
به کاهش مصرف برق ترغیب شوند! وزارت نیرو که تنها متولی برق در کشور است، 
بدون توجه به بحران در زمینه کمبود برق، همواره این بحران را در دستور کار خود 
قرار داده است. به نظر می رسد علی آبادی نیز تمایل به ارائه چنین راهکاری دارد. 
او که خود وزیر صمت دولت سیزدهم بود، تفاهم نامه های متعددی با وزارت نیرو 
منعقد کرد تا صنایع کوچک نیز توانایی تاسیس نیروگاه خودتامین داشته باشند که 
زیرساخت های این موضوع نیز آن طور که باید فراهم نشد و علناً این تفاهم نامه مورد 
توجه قرار نگرفت. حال باید دید آیا علی آبادی که از سکانداری وزارت صمت به وزارت 

نیرو نائل شده، توانایی حل بحران کمبود برق را دارد؟
کمبود 17 هزار مگاواتی برق

بنا بر گزارش مرکز پژوهش های اتاق ایران، ناترازی برق در کشور 17 هزار مگاوات 
است. این بدان معناست که تولید برق از مصرف آن عقب افتاده است. حال تنها 
متولی برق در کشور وزارت نیرو است. از این رو، وزیر نیرو و باقی افراد شاغل 
در این وزارتخانه باید برنامه جامع و دقیقی به منظور جبران این کمبود از طریق 
احداث نیروگاه های جدید، تعمیرات و افزایش بازدهی نیروگاه های قدیمی و توسعه 

انرژی های تجدیدپذیر داشته باشند.
می توان  را  خانگی  لوازم  بودن  پرمصرف  چون  مشکلاتی  دلیل  دیگر،  سوی  از 
مستقیماً به دولت ربط داد. دولت با محدودیت واردات لوازم با تکنولوژی بالا، به 
اسم حمایت از تولید داخلی، لوازم پرمصرف را وارد خانه های مردم کرد و حال از آنها 
انتظار مدیریت مصرف با وجود چنین لوازمی دارد. توجه به جایگزینی این لوازم باید 
از طریق فراهم آوردن شرایط زیرساختی، از جمله کاهش ممنوعیت واردات و کاهش 

تورم، صورت بگیرد تا مردم قدرت خرید جایگزینی لوازم پرمصرف را داشته باشند.
باید دید آیا وزارت نیرو می تواند رویکرد خود را تغییر دهد و به این مشکلات 
سمت  به  را  اتهام  انگشت  است  قرار  همچنان  یا  دهد  نشان  توجه  زیرساختی 

مصرف کنندگان نشانه بگیرد و بی برقی در کشور را به مصرف کنندگان نسبت دهد.

آقای وزیر مردم برای استفاده از پنکه هم برق ندارند
وز کولرهای آبی! وهای برقی، مخالف امر وز خودر  حامی دیر


